

THE ROLE OF BADAN AMIL ZAKAT NASIONAL (BAZNAS) OF PEKANBARU CITY, IN ERADICATE POVERTY DURING THE PANDEMIC

PERANAN BADAN AMIL ZAKAT NASIONAL (BAZNAS) KOTA PEKANBARU, RIAU DALAM MEMBASMI KEMISKINAN SEMASA PANDEMIK

Zafirahⁱ, Mualimin Mochammad Sahidⁱⁱ & Muhamad Firdaus Ab Rahmanⁱⁱⁱ

- ⁱ Master Candidate, Fakulti Syariah dan Undang-Undang, Universiti Sains Islam Malaysia; Indonesia Bangkinang, Riau. zafirah1021996@gmail.com
- ⁱⁱ (*Corresponding author*). Pensyarah Kanan, Fakulti Syariah dan Undang-Undang, Universiti Sains Islam Malaysia. mualimin.sahid@usim.edu.my
- ⁱⁱⁱ Pensyarah Kanan, Fakulti Syariah dan Undang-Undang, Universiti Sains Islam Malaysia. mfirdaus.rahman@usim.edu.my

Received: 19 July 2024

Article Progress
Revised: 13 September 2024

Accepted: 29 November 2024

Abstract	<p><i>The COVID-19 outbreak is not only spreading in one country; even the whole world is impressed by the COVID-19 outbreak. The impression of the COVID-19 outbreak is the large amount of poverty that makes it difficult for people to continue their lives. Thus, the National Amil Zakat Agency of Pekanbaru City, Riau, has an initiative to deal with poverty caused by the COVID-19 outbreak by collecting zakat and sadaqah. This article aims to provide understanding and insight to the public regarding the role of the National Amil Zakat Agency of Pekanbaru City, Riau, in alleviating poverty through the distribution of zakat and alms during the pandemic. This study uses a qualitative study with the method of documentation and interview with the National Amil Zakat Agency of Pekanbaru City in the data collection process. The result of the study is that the National Amil Zakat Agency of Pekanbaru City, Riau, is one of the institutions that takes a role in alleviating poverty through zakat and alms during the COVID-19 pandemic. The role taken by the National Zakat Agency of Pekanbaru, Riau, is a socio-economic role, namely paying attention to and improving the economy of the poor and needy through zakat and alms during the COVID-19 pandemic. It is hoped that this study can be a guide for other zakat institutions in dealing with future pandemics, and the National Amil Zakat Agency of Pekanbaru City is expected to always improve its efficiency and improvement in managing zakat and alms and helping the economy of the weak.</i></p> <p>Keyword: <i>Role, BAZNAS, Eradication, Poverty, COVID-19.</i></p>
Abstrak	<p><i>Wabak COVID-19 bukan hanya merebak pada sebuah negara, bahkan satu dunia terkesan dengan wabak COVID-19. Kesan daripada wabah COVID-19 ialah jumlah kemiskinan yang besar sehingga masyarakat sukar meneruskan kehidupan. Dengan demikian, Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau mempunyai inisiatif untuk menangani kemiskinan yang disebabkan oleh wabak COVID-19 dengan mengagihkan zakat dan sedekah. Artikel ini untuk</i></p>

	<p>menerangkan peranan institusi zakat dalam membasmi kemiskinan serta menganalisa kesesuaian terhadap syariah dalam pengelolaan zakat di Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau. Kajian ini menggunakan kajian kualitatif dengan kaedah kajian literatur dan temu bual dengan pihak Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru dalam proses pengumpulan data. Hasil kajian bahawa Badan Amil Zakat Nasional Pekanbaru, Riau merupakan salah satu institusi yang mengambil peranan dalam membanteras kemiskinan melalui zakat dan sedekah semasa pandemik COVID-19. Peranan yang diambil oleh Badan Amil Zakat Nasional Pekanbaru, Riau merupakan peranan sosio ekonomi, iaitu memberi perhatian dan meningkatkan perekonomian golongan asnaf fakir dan miskin melalui zakat dan sedekah semasa pandemik COVID-19. Diharapkan kajian ini dapat menjadi panduan bagi institusi zakat yang lain dalam mendepani wabak dimasa yang akan datang dan Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru diharapkan selalu meningkatkan kecekapan dan penambahbaikan dalam pengurusan zakat dan sedekah serta membantu perekonomian golongan yang lemah.</p> <p>Kata Kunci: Peranan, BAZNAS, Membanteras, Kemiskinan, COVID-19.</p>
--	--

LATAR BELAKANG KAJIAN

Zakat dan sedekah adalah perkara yang biasa didengar oleh umat Islam, bahkan zakat tersebut diwajibkan melakukannya sebagai umat Islam, manakala sedekah adalah perkara yang digalakkan untuk melakukannya.

Zakat berasal daripada perkataan زَكَّى yang bermaksud meningkat dan berkembang. Dan zakat mengikut bahasa bermaksud *nama'* (kesuburan, berkembang dan berkembang), *thaharah* (kesucian), *barakah* (rahmat) dan *tazkiyah*, *tathhir* (pemurnian jiwa dan harta). Manakala zakat dari segi istilah ialah jumlah harta yang wajib dibelanjakan yang telah ditentukan oleh Allah SWT kepada setiap umat Islam yang mampu mencapai keredhaan Allah SWT, berfungsi untuk membersihkan jiwa orang yang memberi zakat dan membebaskan beban orang yang memerlukan. (Qardawi, 2006)

Selain itu, perkataan *sadaqah* berasal daripada bahasa Arab *ash-sadaqah*. Pada awal perkembangan Islam, *sadaqah* ditakrifkan sebagai pemberian sunah (*sadaqah sunah*). Manakala dari segi terminologi, *sadaqah* memberikan sesuatu tanpa sebarang pertukaran kerana mengharap ganjaran daripada Allah SWT (Nasrun, 2000).

Dalil Al-Quran yang menggalakkan kita untuk bersedekah terdapat di dalam Surah Yusuf ayat 8:

﴿فَلَمَّا دَخَلُوا عَلَيْهِ قَالُوا يَا أَيُّهَا الْعَزِيزُ مَسَّنَا وَأَهْلَنَا الضُّرُّو جِئْنَا بِبِضَاعَةٍ مُزْجَاةٍ فَأَوْفَلْنَا الْكَيْلَ وَتَصَدَّقْ عَلَيْنَا إِنَّ اللَّهَ يَجْزِي الْمُحْسِنِينَ﴾

Maksudnya, "Maka (bertolaklah mereka ke Mesir, dan) setelah mereka masuk mengadap Yusuf, berkatalah mereka: "Wahai Datuk Menteri, kami dan keluarga kami telah menderita kesusahan (kemarau), dan kami datang dengan membawa barang-barang yang kurang baik dan tidak berharga (untuk menjadi tukaran bagi benda-benda makanan negeri ini). Oleh itu, sempurnakanlah sukatan bekalan makanan bagi kami dan mendermalah kepada kami, sesungguhnya Allah membalas dengan sebaik-baik balasan kepada orang-orang yang bermurah hati menderma" (al-Quran. Yusuf: 8).

Zakat dan sedekah ditakrifkan sebagai kaedah pemberian bantuan dalam aspek harta Ia juga merupakan forum untuk hubungan baik antara individu dan masyarakat. Hubungan antara zakat dan sedekah ini dapat menciptakan suasana harmoni dalam kehidupan keseharian. Namun, jika orang kaya faham akan kebaikan dan faedah yang akan mereka peroleh, sudah tentu mereka akan melaksanakannya serta dapat menjadi sumber motivasi kepada mereka untuk terus mendermakan kekayaan mereka ke jalan Allah SWT. Dan bagi

mereka yang mengamalkan zakat khususnya amal-amal hendaklah sentiasa menggunakan kaedah Al-Quran dan Hadits sebagai sumber rujukan untuk menyampaikan berita gembira kepada umat Islam dalam menunaikan kewajipan zakat (Paizin, 2014).

Selain itu, masih banyak kesenjangan dalam kehidupan antara orang kaya dan miskin. Salah satu cara yang boleh merapatkan kehidupan antara orang kaya dan miskin ialah dengan kewujudan zakat, infaq dan sedekah. Konsep zakat ini sepatutnya dapat memberi kuasa kepada orang kaya terhadap orang miskin sehingga mampu mewujudkan kehidupan yang lebih sejahtera. fungsi zakat sangat banyak, seperti untuk kebajikan ummah dan kehidupan akan lebih tenteram dan sejahtera. Dari sudut fungsinya bukan hanya zakat yang berkesan bagi menciptakan kehidupan yang sejahtera, infaq dan sedekah juga mempunyai fungsi yang sama, diantaranya ialah:

1. Zakat, infaq dan sedekah bertujuan untuk meningkatkan kebajikan mustahiq, terutamanya golongan miskin. Ini termasuk membantu dalam bidang pendidikan, aktiviti kesihatan dan ekonomi.
2. Zakat, infaq dan sedekah berkaitan etika kerja
3. Zakat, infaq, dan sedekah adalah berkaitan dengan mengamalkan dana yang berpotensi untuk membina ummah, seperti membina kemudahan pendidikan, kemudahan kesihatan, institusi ekonomi, dan institusi lainnya (Sidiq et al., 2024).

Zakat dan sedekah amat penting bagi kehidupan ekonomi umat Islam terutamanya dalam isu kemiskinan. Lebih-lebih lagi apabila berhadapan dengan wabak seperti wabak COVID-19. Salah satunya seperti Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau, menggunakan zakat dan sedekah bagi membantu golongan miskin ketika berhadapan dengan wabak COVID-19.

Semasa COVID-19, wabak COVID-19 menyebabkan kadar kemiskinan di Indonesia berterusan bertambah. Zakat mempunyai peranan dalam membasmi kemiskinan dan memastikan keadilan sosial untuk masyarakat. Semasa pandemik COVID-19, zakat mempunyai peranan penting dalam mengurangkan beban ekonomi masyarakat. Selaras dengan penyelidikan daripada BAZNAS yang setiap tahun zakat mampu membasmi kemiskinan walaupun dalam keadaan COVID-19 (Rahmadita, 2023).

Pengumpulan zakat mempunyai peran positif terhadap pengagihan zakat dan terhadap pembasmian kemiskinan. Walau bagaimanapun, di Indonesia masih mendominasi pengagihan zakat untuk keperluan konsumtif. Selain itu, telah dikaji juga bahawasanya zakat untuk membasmi masalah kemiskinan dan mencapai kebajikan bagi menentukan keberkesanannya dalam menangani ancaman krisis ekonomi pandemik dengan menganalisis kesannya terhadap pembasmian kemiskinan dan pengangguran. Hasil kajian mendapati instrumen zakat berpotensi menyumbang kepada pengurangan statistik kemiskinan dan pengangguran akibat krisis pandemik Covid-19 (Ibrahim & Lubis, 2021).

Selain itu, zakat berfungsi sebagai manifestasi ikatan perpaduan di kalangan sesama manusia, di mana orang kaya dikehendaki mengeluarkan sebahagian daripada dalam bentuk zakat kepada keperluan dan satu cara untuk membantu pemulihan ekonomi komuniti semasa pandemik (Haris, 2021).

Zakat sebagai alat kewangan Islam yang merupakan sumber yang berpotensi untuk membasmi kemiskinan, terutamanya apabila Indonesia menghadapi pandemik Covid-19 menyebabkan kesan negatif. Kehadiran zakat untuk membantu pemerintah dalam memulihkan ekonomi Indonesia dengan menyediakan sistem pengurusan dan pengedaran, seperti pengagihan dana zakat (Nuzulia, 2021).

Melihat daripada kajian lepas, artikel banyak mengkaji kemiskinan secara umum yang disebabkan oleh pandemik COVID-19 dan tidak bertumpu pada peranan institusi semasa pandemik. Selain itu BAZNAS Kota Pekanbaru merupakan institusi yang diamanahkan serta dipercayai oleh pemerintah untuk membasmi masalah kemiskinan semasa pandemik. Oleh kerana itu, artikel ini dibuat untuk menerangkan peranan institusi

zakat dalam membasmi kemiskinan serta menganalisa kesesuaian terhadap syariah dalam pengelolaan zakat di Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau.

PERNYATAAN MASALAH

Dalam menghadapi pandemik COVID-19, isu kemiskinan telah meningkat dengan pesat. Ini kerana orang ramai tidak dapat menjalankan aktiviti seperti kehidupan biasa mereka, dan ramai orang diberhentikan kerja sehingga mereka dikategorikan sebagai asnaf miskin. Peningkatan bilangan asnaf telah meningkat begitu pesat sehingga memerlukan institusi untuk menangani isu tersebut. Pada masa yang sama, BAZNAS merupakan institusi yang dipercayai dan dipercayai untuk menangani isu tersebut, serta mengambil peranan dalam membasmi isu kemiskinan yang berpunca daripada pandemik COVID-19.

Begitu juga yang dikatakan kakitangan BAZNAS (2023), "*BAZNAS mempunyai prinsip membantu kerajaan dalam membasmi kemiskinan*". Justeru itu, timbul isu mengenai peranan Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau dalam membasmi kemiskinan melalui agihan zakat dan sedekah semasa pandemik. Banyak pertanyaan yang timbul terkait bagaimana peranan Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau dalam membasmi kemiskinan melalui agihan zakat dan sedekah semasa pandemik? Apakah kaidah syariah yang digunakan oleh Badan Amil Zakat Nasional Pekanbaru, Riau ketika menggunakan zakat dan sedekah sebagai inisiatif membantu golongan miskin semasa pandemik? Bagaimana Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau mengagihkan zakat dan sedekah kepada golongan miskin semasa pandemik? Dan ini perlu dijelaskan supaya isu ini tidak menjadi masalah atau pertikaian kepada pihak-pihak yang mendengar dan mengetahui tentang isu ini.

Kajian ini dijalankan secara ringkas supaya dapat memfokuskan pada aspek-aspek utama atau inti dari topik kajian. Ini membolehkan memberikan penekanan kepada isu-isu penting tanpa perlu menghabiskan masa pada perincian yang mungkin kurang relevan serta memudahkan penyampaian maklumat dengan cara yang jelas dan padat.

Zakat dan sedekah merupakan salah satu inisiatif Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau dalam membasmi kemiskinan semasa pandemik COVID-19. Berdasarkan Fatwa Majelis Ulama Indonesia Nombor 23 Tahun 2020 Tentang Pemanfaatan Harta Zakat, Infak, dan Sedekah Untuk Penanggulangan Wabah COVID-19 menerangkan bahawa zakat dan sedekah boleh digunakan untuk menangani kesan dari wabah COVID-19. Seperti mana di dalam surah al-Tawbah ayat 103:

﴿خُذْ مِنْ أَمْوَالِهِمْ صَدَقَةً تُطَهِّرُهُمْ وَتُزَكِّيهِمْ بِهَا﴾

Maksudnya, "*Ambillah zakat dari sebagian harta mereka, dengan zakat itu kamu membersihkan dan mensucikan mereka*" (al-Quran. al-Tawbah: 103).

Selain itu, di dalam hadist juga menerangkan tentang agihan zakat yang diberikan pada masa tertentu seperti COVID-19.

{عَنْ أَبِي سَعِيدٍ الْخُدْرِيِّ قَالَ: قَالَ رَسُولُ اللَّهِ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ: لَا تَحِلُّ الصَّدَقَةُ لِغَنِيِّ إِلَّا لِخَمْسَةٍ: لِعَامِلٍ عَلَيْهَا أَوْ مِسْكِينٍ تُصَدِّقُ عَلَيْهِ مِنْهَا فَأَهْدَى مِنْهَا لِغَنِيٍّ أَوْ لِرَجُلٍ اشْتَرَاهَا بِمَالِهِ أَوْ غَارِمٍ أَوْ غَازٍ فِي سَبِيلِ اللَّهِ }

Maksudnya, *Diriwayatkan dari Abi Sa'id al-Khudri ra ia berkata: Rasulullah Saw. bersabda: Sadaqah (zakat) tidak halal dibayarkan kepada orang kaya kecuali dalam lima kumpulan, kepada mereka yang sedang berperang di jalan Allah, kepada mereka yang bekerja ('amil) mengurus zakat, kepada yang mempunyai hutang, kepada mereka yang membeli zakat dengan hartanya, atau kepada mereka yang punya tetangga miskin lantas ia bersedekah atas orang miskin tersebut kemudian si miskin memberi hadiah si kaya* (Hadis. Abu Dawud. Bab Zakat. No. 1636).

Qawaid Syariah yang digunakan sebagai kaedah syariah untuk agihan melalui zakat dan sedekah adalah:

{ تَصَرَّفُ الْإِمَامُ عَلَى الرَّعِيَّةِ مَنُوطٌ بِالْمَصْلَحَةِ }

Maksudnya, "Tindakan pemimpin [kuasa] terhadap rakyat mestilah mengikut kemaslahatan" (Qawaid Al-Ahkam Fi Mashalih Al-Anam, 660H).

Secara amnya, landasan syariah yang digunakan oleh Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau adalah dalil yang berlandaskan al-Quran dan Hadits dan diperkuat dengan Fatwa Majelis Ulama Indonesia.

Dalam hal ini, zakat mempunyai dasar dan makna tersendiri iaitu membersihkan diri dan aset, dengan cara menaikkan derajat golongan fakir miskin, begitu juga dengan sedekah (Mas 'Amah & Panggiarti, 2023).

KAJIAN LITERATUR

Zakat adalah rukun Islam yang ketiga selepas syahadat dan solat, ia merupakan bentuk kewajipan yang paling penting kepada umat Islam untuk berempati dengan orang lain. Selain daripada kewajipan kepada umat Islam, melalui zakat, Al-Quran menjadikannya tanggungjawab bagi umat Islam untuk saling membantu. Oleh itu, dalam kewajipan zakat terdapat unsur-unsur moral, pendidikan, sosial dan ekonomi. Dalam bidang ekonomi, zakat memainkan peranan dalam mencegah pengumpulan kekayaan dalam diri segelintir orang sahaja dan mewajibkan orang kaya untuk mengagihkan kekayaan mereka kepada sekumpulan orang miskin dan miskin. Oleh kerana itu, zakat juga memainkan peranan sebagai sumber dana yang berpotensi untuk membasmi kemiskinan (Jacob et al., 2024).

Indonesia telah mengatur pengurusan zakat dalam Undang-undang Pengurusan Zakat yang dilaksanakan oleh Badan Amil Zakat Nasional (BAZNAS) dan Institut Amil Zakat (LAZ). BAZNAS merupakan institut undang-undang yang memainkan peranan dalam menguruskan zakat. Institusi pengurusan zakat menjalankan fungsinya iaitu sebagai amil zakat. Amil zakat mempunyai pelbagai cara untuk membasmi kemiskinan dengan pelbagai strategi. Perkara yang perlu dilakukan dari awal lagi ialah membasmi kemiskinan yang menyelubungi masyarakat sekeliling dengan merealisasikan tatanan ekonomi yang membolehkan lahirnya sistem pengagihan yang adil, strategi pengurusan zakat yang semuanya berorientasikan ke arah melipatgandakan pahala muzaki dan meningkatkan kebajikan mustahik dan sistem pemusatan zakat juga mampu membasmi kemiskinan yang sedia ada (Suryani & Fitriani, 2022).

Peranan zakat dalam pembasmian kemiskinan adalah dengan keprihatinan aghniya' (orang-orang kaya) untuk membayar zakat dan mengeluarkan syadaqah. Zakat ialah infaq atau perbelanjaan mandatori harta, manakala shadaqah ialah sunnah. Dalam konteks ekonomi, kedua-duanya adalah bentuk pengagihan kekayaan di kalangan sesama manusia. Jika semua orang kaya di pelbagai negara Islam mahu membayar zakat mereka secara berkadar dan mengagihkannya secara adil dan lebih tinggi, kemiskinan sudah pasti akan hilang (Atabik, 2015).

Selain itu, Filantropi Islam juga digunakan sebagai amal sosial yang diprogramkan dan bertujuan untuk membasmi masalah ekonomi seperti kemiskinan. Masalah kemiskinan bukan sahaja berlaku di Indonesia, tetapi juga berlaku di seluruh negara, terutamanya dalam kes ini, negara-negara yang terjejas akibat pandemik Covid-19 (Rizal & Mukaromah, 2021).

Umat Islam boleh memberikan peranan terbaik mereka melalui pelbagai bentuk atau model kedermawanan dalam Ekonomi dan Kewangan Syariah terutamanya semasa pandemik Covid-19. Peranan ini dijangka dapat mengatasi kejutan ekonomi yang berlaku dan semua komuniti terutamanya umat Islam boleh mengambil bahagian dalam menyumbang kepada pemulihan daripada permasalahan ini. Antara penyelesaian yang boleh ditawarkan dalam kerangka konsep dan sistem Ekonomi Sosial dan Kewangan Islam ialah: (1) dengan mengagihkan bantuan tunai secara langsung yang diperoleh daripada zakat, infak dan sedekah; (2) dengan memperkukuhkan wakaf dalam bentuk wakaf wang, wakaf produktif, sukuk berkaitan wakaf dan wakaf untuk infrastruktur; (3) melalui bantuan

modal usaha unggulan untuk sektor usaha atau Usaha Mikro Kecil Menengah (UMKM); (4) melalui skim *Qardhul Hasan*; (5) meningkatkan celik ekonomi dan kewangan Islam; (6) Melalui pembangunan teknologi kewangan syariah. Sekiranya program-program di atas terutamanya bantuan tunai langsung, zakat, infaq, wakaf benar-benar dapat digalakkan, diharapkan ia akan membantu lebih ekonomi diwujudkan semula supaya pecutan pemulihan ekonomi dapat direalisasikan (Iskandar et al., 2020).

Semasa pandemik COVID 19, zakat merupakan salah satu cara untuk membantu rakyat yang terjejas akibat bencana ini. Malah kerajaan melalui Majlis Perundingan Ulama Indonesia (MUI) telah mengeluarkan fatwa bahawa zakat mal boleh dikeluarkan secepat mungkin tanpa perlu menunggu hisab selama setahun penuh, serta zakat fitrah yang biasanya dikeluarkan pada akhir Ramadan boleh dikeluarkan pada awal Ramadan. Dengan zakat yang diperolehi daripada muzakki, ia dapat membantu orang yang benar-benar memerlukan bantuan pendapatan untuk keperluan harian mereka (H. Saputra 2020).

Berdasarkan kajian lepas banyak peranan zakat yang diulas secara umum dan tidak bertumpu pada peranan zakat pada masa pandemik COVID-19. Oleh itu, kajian ini perlu diulas untuk kesesuaian terhadap syariah dalam pengelolaan zakat di Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau.

KAEDAH KAJIAN

Kajian ini menggunakan kaedah kualitatif iaitu melalui kaedah dengan melibatkan kaedah pengumpulan data iaitu kajian literatur dan temu bual. Kajian literatur ialah penerokaan mendalam terhadap karya ilmiah yang berkaitan dengan sesuatu perkara tertentu atau topik tertentu.

Pengumpulan data melalui temu bual, responden yang ditemu bual sebanyak dua orang, iaitu staf yang bekerja di bahagian pengagihan zakat serta berpengalaman semasa pandemik COVID-19. Selain itu data juga didapati melalui dokumen asnaf yang menerima zakat semasa pandemik atau dokumen bertulis yang dapat memberikan keterangan dan dijadikan sebagai bukti yang sah. Ia dirangkumi dari sumber-sumber dalam bentuk temu bual, dalil al-Quran dan hadis, buku-buku, jurnal, laporan dan laman web. Data yang diperolehi dari sumber-sumber dikaji semula untuk mengenal pasti kaedah Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau dalam membasmi kemiskinan melalui agihan zakat dan sedekah semasa pandemic.

Dalam menganalisis data, penyelidik secara umum menggunakan metode analisis deskriptif kualitatif iaitu menilai mutu dan kesahihan data yang diperolehi. Dalam menilai mutu dan kesahihan data iaitu dengan menggunakan kaedah induktif. Kaedah induktif ini untuk mengumpulkan, menganalisa, dan menafsirkan data kemudian membuat kesimpulan dari Badan Amil Zakat Nasional Pekanbaru, Riau yang mengamalkan zakat dan sedekah sebagai inisiatif dalam membasmi kemiskinan semasa pandemik.

Metode kajian kualitatif ini bertujuan untuk mendapatkan pemahaman yang mendalam mengenai peranan Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau dalam dalam membasmi kemiskinan melalui agihan zakat dan sedekah semasa pandemik. Dan kaedah yang digunakan untuk analisis data ialah analisis tematik.

PERBINCANGAN DAN HASIL KAJIAN

Pengenalan BAZNAS (Badan Amil Zakat Nasional)

BAZNAS (Badan Amil Zakat Nasional) Kota Pekanbaru Riau adalah sebuah institusi rasmi dan satu-satunya institusi yang dibentuk oleh kerajaan di Kota Pekanbaru yang pengurusannya (elemen kepimpinan) yang dilantik oleh Walikota Pekanbaru, pentadbirannya mengikut Undang-undang No. 38 Tahun 1999, KMA 373 Tahun 2003, Ketua Pendidri 2001 dan Peraturan Wilayah Riau No. 2 tahun 2009, ini menunjukkan Pengurusan zakat oleh Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru merupakan satu perkara yang mutlak dilaksanakan bagi mengoptimalkan kutipan dan pemerikasaan zakat sebagai solusi daripada program-program kerajaan untuk mensejahterakan masyarakat.

Tugas utama Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru adalah untuk melaksanakan misi Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru iaitu meningkatkan kesedaran orang ramai terhadap zakat dan memberi panduan masyarakat untuk mencapai kebajikan fizikal dan bukan fizikal melalui zakat. Selain itu, Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru adalah rakan kongsi pemerintah Kota Pekanbaru yang diharapkan membantu kerajaan menyelesaikan masalah yang berkaitan dengan kebajikan awam (BAZNAS, t.t).

Pandemik COVID-19 telah menyebabkan ramai orang dilarang keluar rumah dan menghadkan interaksi dengan ramai orang. Apabila keluar dari rumah dikehendaki mematuhi protokol kesihatan, seperti memakai pelitup muka dan menjaga jarak daripada orang lain. Ini menyebabkan pelbagai aktiviti kemasyarakatan yang biasanya dijalankan setiap hari menjadi berbeza daripada sebelum pandemik COVID-19.

Selain itu, penduduk Kota Pekanbaru, Riau amat sukar untuk menjalankan aktiviti kerana pemerintah Kota Pekanbaru menguatkuasakan peraturan tertentu seperti PSBB (Pembatasan Sosial Berskala Besar). Pemerintah memutuskan untuk mewujudkan Pembatasan Sosial Berskala Besar (PSBB), yang diumumkan secara rasmi pada 31 Mac 2020. Peraturan ini dibuat berdasarkan status kesihatan awam akibat pandemik COVID-19. PSBB juga merupakan sekatan ke atas aktiviti tertentu penduduk di sesuatu kawasan yang disyaki dijangkiti Covid-19 bagi mengelakkan kemungkinan penularannya. Langkah ini dijalankan untuk mencegah penyebaran penyakit kecemasan kesihatan awam yang sedang berlaku di antara orang-orang di kawasan tertentu.

Selain itu, pemerintah Kota Pekanbaru, Riau juga memberlakukan peraturan PPKM (Pemberlakuan Pembatasan Kegiatan Masyarakat). Peraturan PPKM diberlakukan untuk mencegah meningkatnya kes pandemik COVID-19. Akan tetapi peraturan PPKM terdapat beberapa level iaitu tahap 1, tahap 2, tahap 3 dan tahap 4.

PPKM Tahap 1 (31 Mei 2021 – 20 September 2021)

1. Pekejaan non-esensial 75 peratus bekerja dari rumah atau WFO (*Work From Home*) jika divaksin
2. Pekerjaan esensial 100 peratus dibahagikan kepada 2 shift dengan protokol kesihatan yang ketat
3. Kedai runcit atau pasar yang menjual barang keperluan asas boleh dibuka dengan kapasiti 75 peratus
4. Pasar orang ramai selain barangan keperluan harian boleh dibuka dengan kapasiti 75 peratus
5. Pusat beli-belah seperti mall atau pasar raya boleh dibuka pada kapasiti 75 peratus dan ditutup pada 21.00
6. Pedagang Kaki Lima (PKL), kedai gunting rambut dan seumpamanya boleh dibuka sehingga jam 20.00
7. Gerai makanan, penjaja jalanan, gerai penjaja di kawasan terbuka boleh beroperasi dengan kapasiti 75 peratus dan dibuka sehingga jam 21.00 pagi. Manakala pelawat yang makan di tempat diberi had masa maksimum 30 minit.
8. Restoran dalam bilik tertutup boleh dibuka pada kapasiti 75 peratus
9. Aktiviti belajar dan mengajar adalah 50 peratus dalam talian dan 50 peratus secara bersemuka
10. Tempat ibadah dibuka pada kapasiti 50 peratus dan protokol kesihatan.

PPKM Tahap 2 (21 September 2021 – 14 Mac 2022)

1. Pekerjaan non-esensial 50 peratus bekerja dari rumah atau WFO (*Work From Home*) jika divaksin
2. Pekerjaan esensial 100 peratus dibahagikan kepada 2 shift dengan protokol kesihatan yang ketat
3. Kedai runcit atau pasar yang menjual barang keperluan asas boleh dibuka pada kapasiti 75 peratus dan ditutup pada 21.00

4. Pasar rakyat selain menjual barang keperluan asas boleh dibuka dengan kapasiti 75 peratus dan ditutup pada 21.00
5. Pusat beli-belah seperti mall atau pasar raya boleh dibuka pada kapasiti 50 peratus dan ditutup pada 20.00
6. Pedagang Kaki Lima (PKL), kedai gunting rambut dan seumpamanya boleh dibuka sehingga jam 20.00
7. Gerai makanan, penjaja jalanan, gerai penjaja di kawasan terbuka boleh beroperasi dengan kapasiti 50 peratus dan dibuka sehingga jam 20.00 malam. Manakala pelawat yang makan di tempat diberi had masa maksimum 30 minit.
8. Restoran dalam bilik tertutup boleh dibuka pada kapasiti 50 peratus
9. Aktiviti belajar dan mengajar adalah 50 peratus dalam talian dan 50 peratus secara bersemuka
10. Tempat ibadah dibuka dengan 50 peratus kapasiti dan protokol kesihatan

PPKM Tahap 3 (15 Mac 2022 – 25 Julai 2022)

1. Pekerjaan non-esensial bekerja dari rumah atau WFO (*Work From Home*)
2. Pekerjaan esensial 100 peratus dibahagikan kepada 2 shift dengan protokol kesihatan yang ketat
3. Kedai atau pasar yang menjual barang keperluan asas boleh dibuka pada kapasiti 50 peratus dan ditutup pada 20.00
4. Kedai runcit atau pasar selain menjual barang keperluan asas boleh dibuka dengan kapasiti 75 peratus dan ditutup pada 21.00
5. Pusat beli-belah seperti mall atau pasar raya boleh dibuka pada kapasiti 25 peratus dan ditutup pada 17.00
6. Pedagang Kaki Lima (PKL), kedai gunting rambut dan seumpamanya boleh dibuka sehingga jam 20.00
7. Gerai makanan, penjaja jalanan, gerai penjaja di kawasan terbuka boleh beroperasi dengan kapasiti 25 peratus dan dibuka sehingga jam 20.00 malam. Manakala pelawat yang makan di tempat diberi had masa maksimum 30 minit.
8. Restoran dalam bilik tertutup hanya boleh bawa pulang (bungkus) atau penghantaran
9. Aktiviti belajar dan mengajar 100 peratus dalam talian
10. Tempat ibadah dibuka dengan 25 peratus kapasiti dan protokol kesihatan

PPKM Tahap 4 (26 Julai 2022 – 23 Ogos 2022)

1. Pekerjaan non-esensial bekerja dari rumah atau WFO (*Work From Home*)
2. Pekerjaan esensial 50 peratus dibahagikan kepada 1 shift dan 100 peratus WFO untuk kecemasan dengan protokol kesihatan yang ketat
3. Kedai atau pasar yang menjual barang keperluan asas boleh dibuka pada kapasiti 50 peratus dan ditutup pada 20.00
4. Kedai runcit atau pasar selain menjual barang keperluan asas boleh dibuka dengan kapasiti 75 peratus dan ditutup pada 21.00
5. Pusat beli-belah seperti mall tutup kecuali farmasi
6. Pedagang Kaki Lima (PKL), kedai gunting rambut dan seumpamanya boleh dibuka sehingga jam 20.00
7. Gerai makanan, penjaja jalanan, gerai penjaja di kawasan terbuka boleh beroperasi dengan kapasiti 3 orang dan dibuka sehingga jam 20.00 malam. Manakala pelawat yang makan di tempat diberi had masa maksimum 30 minit.
8. Restoran dalam bilik tertutup hanya boleh bawa pulang (bungkus) atau penghantaran
9. Aktiviti belajar dan mengajar 100 peratus dalam talian
10. Tempat ibadah dilarang daripada aktiviti berjemaah. (Kompas, 2021)

Dengan wujudnya peraturan PSBB (Pembatasan Sosial Berskala Besar) dan PPKM (Pemberlakuan Pembatasan Kegiatan Masyarakat) serta protokol kesihatan yang sangat ketat, penduduk Kota Pekanbaru sukar dalam meneruskan kehidupan mereka karena

aktiviti harian yang terhad dan ramai dibuang kerja. Oleh itu, ekonomi penduduk menurun secara berterusan semasa pandemik COVID-19 sehingga dikategorikan sebagai miskin. Dan pada masa mendepani COVID-19, banyak asnaf miskin yang memohon bantuan untuk kelangsungan hidup mereka. Inilah sebab Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau berinisiatif membantu pemerintah dan juga untuk membasmi kemiskinan melalui zakat dan sedekah semasa pandemik COVID-19.

Selain itu, semasa pandemik COVID-19, penerima zakat di BAZNAS (Badan Amil Zakat Nasional) Pekanbaru telah meningkat berbanding tiga tahun sebelumnya disebabkan wabak pandemik COVID-19 (Busyro and Razkia 2020). Dan dapat dilihat pada statistik kajian berikut:

Tahun	Total Zakat
2017	5.201.769.425, -
2018	5.768.727.155, -
2019	6.279.765.215, -

Statistik penerima zakat di BAZNAS

PERANAN BADAN AMIL ZAKAT KOTA PEKANBARU, RIAU DALAM MEMBASMI KEMISKINAN

Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau merupakan salah satu institusi zakat yang dipercayai pemerintah Kota Pekanbaru, Riau untuk membantu semua golongan yang terkesan dengan pandemik COVID-19. Salah satu cara Badan Amil Zakat Kota Pekanbaru, Riau iaitu dengan mengagihkan zakat kepada para mustahiq yang terkesan.

Dalam mengagihkan zakat dan sedekah kepada mustahiq yang terjejas akibat pandemik COVID-19, Agensi Amil Zakat Kebangsaan Pekanbaru menggunakan kaedah syariah iaitu kemaslahatan umat bagi mewujudkan kebajikan golongan lemah dan terjejas akibat pandemik COVID-19.

Seperti yang dikatakan oleh kakitangan BAZNAS (2023), "*Pengagihan zakat dan sedekah bagi asnaf miskin ialah dengan menggunakan kaidah kemaslahatan umat untuk memberikan bantuan kepada mereka yang terjejas akibat pandemik COVID-19.*"

Para *mutahiq* yang terkesan ialah daripada golongan yang lemah dari sudut ekonomi. Taraf hidup yang rendah atau tahap berpendapatan yang rendah yang berlaku dalam masyarakat semasa pandemik COVID-19 menjadikan kemiskinan sebagai masalah yang serius.

Usaha pemerikasaan ekonomi kepada golongan miskin merupakan perkara penting yang dapat menjadi penyelesaian kepada masalah kemiskinan, dalam Islam sendiri mempunyai instrumen khas yang bertujuan untuk mewujudkan keadilan dalam bidang ekonomi supaya ia dapat berfungsi untuk membasmi kemiskinan dalam masyarakat. Instrumen tersebut ialah Zakat, Infaq dan Sadaqah (ZIS). Zakat, Infaq dan Sedekah (ZIS) dalam Islam memberi peluang kepada umatnya untuk menjangkakan masalah sosio-ekonomi dan moral. Dalam sosio-ekonomi, zakat membolehkan golongan kaya menjalankan tanggungjawabnya untuk membasmi kemiskinan. Sedangkan dalam bidang moral, zakat mensucikan harta kekayaan yang dimiliki setiap muzakki agar harta kekayaan itu di redhai Allah (Mustafid et al., 2023).

Semasa mendepani COVID-19 Badan Amil Zakat Nasional (BAZNAS) melakukan pelbagai inovasi dalam mengutip zakat. Inovasi ini direalisasikan dengan pelbagai langkah strategik sebagai satu bentuk penyesuaian bagi menampung keperluan masyarakat dalam mengagihkan Zakat, Infaq dan Sedekah (ZIS) semasa pandemik. Inovasi dalam mengutip zakat memberi tumpuan kepada tiga perkara iaitu kempen atau jemputan zakat secara besar-besaran, perkhidmatan pembayaran dan pembukaan saluran sumbangan. Tiga perkara ini ialah strategi yang dibangun di BAZNAS dan juga institusi zakat lain semasa krisis COVID-19, di mana kita membangunkan kempen atau komunikasi yang baik, iaitu dengan menggunakan platform media dalam talian, sama ada Whatsapp, Facebook, Twitter,

dan sebagainya yang mengandungi poster jemputan dan program bantuan BAZNAS semasa pandemik COVID-19 (BAZNAS, 2020).

Tidak hanya pengumpulan zakat, bahkan pengagihan zakat juga dilakukan pelbagai inovasi. Pengagihan zakat merupakan salah satu aktiviti yang berkaitan secara langsung dengan orang yang kurang kewangan. Oleh itu, Pengagihan mempunyai peranan yang sangat besar. Setiap institusi tidak boleh dipisahkan masalah pengedaran atau pengagihan zakat yang diterima untuk diagihkan kepada awam. Institusi yang menerima zakat mempunyai hak untuk menentukan dasar pengedaran. Tujuan zakat bukan sekadar untuk membantu fakir miskin konsumtif, tetapi mempunyai matlamat yang lebih kekal iaitu meringankan kemiskinan (Rahmadhani, 2022).

Secara amnya, apabila melihat kepada amalan pengurusan zakat semasa Rasulullah SAW dan para sahabat, kemudian diterapkan pada situasi pandemik COVID-19, Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau mempunyai dua bentuk skim agihan zakat iaitu **konsumtif** dan **produktif**. Skim agihan ini adalah program inisiatif yang digunakan dari sebelum adanya COVID-19 hingga sekarang.

Kakitangan BAZNAS (2023) mengatakan, "*Kita hanya arahkan atau tawarkan kepada mustahik bantuan produktif, atau bantuan konsumtif supaya mereka tidak memintaminta.*"

Zakat konsumtif merupakan zakat yang diberikan kepada golongan yang tidak mampu dan sangat memerlukan. Zakat diberikan bertujuan untuk memenuhi keperluan asas hidupnya. Akan tetapi, pengagihan zakat konsumtif diberikan kepada mustahiq hanya dalam jangka waktu pendek atau seketika. Pengagihan zakat konsumtif dapat dibahagi menjadi dua, iaitu:

1. Zakat Konsumtif Tradisional

Zakat konsumtif tradisional iaitu zakat yang diberikan langsung kepada mustahik untuk kebutuhan konsumsi sehari-hari, seperti makanan asas dan wang. Zakat ini untuk kelestarian hidup seperti memenuhi kebutuhan asas yang dapat meningkatkan gizi, dengan membeli madu, vitamin, dan lainnya (Harisah et al., 2021).

2. Zakat Konsumtif Kreatif

Zakat konsumtif kreatif iaitu zakat yang diberikan dalam bentuk barang konsumtif dan digunakan untuk membantu golongan miskin untuk memenuhi keperluan harian untuk meneruskan kelangsungan hidupnya seperti peralatan bayi, ubat-ubatan dan telekung sejadah dan yang lainnya (Putra, 2020).

Zakat produktif merupakan zakat yang diagihkan kepada golongan pengusaha dan peniaga untuk membina dan meningkatkan semula ekonomi. Zakat produktif ini disertai dengan panduan dan pemantauan perniagaan yang dijalankan oleh para mustahiq. Pengagihan zakat konsumtif dapat dibahagi menjadi dua, iaitu:

1. Zakat Produktif Tradisional

Zakat produktif tradisional iaitu zakat yang diberikan dalam bentuk barangan produktif seperti kambing, lembu dan mesin jahit (Ali, 1998). Zakat produktif tradisional ini dapat mewujudkan perniagaan yang membuka peluang pekerjaan kepada golongan miskin

2. Zakat Produktif Kreatif

Zakat produktif kreatif iaitu zakat yang diberikan dalam bentuk modal yang boleh digunakan, baik untuk membina projek sosial dan menambah modal seperti membina sekolah, masjid dan projek sosial yang lain (Muraini, 2006).

Zakat akan memberi dampak yang lebih luas, dan menyentuh semua aspek kehidupan, jika agihan zakat lebih terarah kepada aktiviti yang bersifat produktif. Di dalam Alquran Surah al-Tawbah ayat 71, Allah berfirman:

﴿وَالْمُؤْمِنُونَ وَالْمُؤْمِنَاتُ بَعْضُهُمْ أَوْلِيَاءُ بَعْضٍ يَأْمُرُونَ بِالْمَعْرُوفِ وَيَنْهَوْنَ عَنِ الْمُنْكَرِ وَيُقِيمُونَ الصَّلَاةَ وَيُؤْتُونَ الزَّكَاةَ وَيُطِيعُونَ اللَّهَ وَرَسُولَهُ أُولَئِكَ سَيَرْحَمُهُمُ اللَّهُ إِنَّ اللَّهَ عَزِيزٌ حَكِيمٌ﴾

Maksudnya, "Dan orang-orang yang beriman, lelaki dan perempuan, sebahagian daripada mereka adalah penolong kepada orang lain, mereka memberitahu untuk melakukan ma'ruf, mencegah munkar, mendirikan solat, membayar zakat, dan mereka taat kepada Allah dan Rasul-Nya. Mereka akan diberi rahmat oleh Allah, sesungguhnya Allah maha perkasa dan bijaksana" (al-Quran. al-Tawbah: 71).

Usaha membasmi kemiskinan melalui zakat dan sedekah disasarkan kepada agihan zakat produktif. Kerana dari segi pembiayaan perniagaan diklasifikasikan sebagai masalah yang dihadapi oleh masyarakat yang tidak bernasib baik. Oleh itu, masyarakat yang kurang bernasib baik memerlukan bantuan, pemerksaan, dan pembiayaan untuk pembentukan perniagaan untuk menjadikan kehidupan lebih baik tanpa pergantungan sosial. Mustahik yang mendapat agihan zakat secara produktif, mereka tidak membelanjakannya tetapi mengembangkan dan menggunakannya untuk perniagaan mereka, supaya dana zakat dapat membuat mereka menghasilkan sesuatu yang mampan (Danuludin et al., 2021).

Badan Amil Zakat Kota Pekanbaru, Riau juga mempunyai skim agihan zakat untuk kesihatan. Skim ini merupakan usaha kecemasan dalam penyediaan peralatan perlindungan diri seperti pelitup muka, sarung tangan, hand sanitizer dan peralatan kesihatan yang lain (Pratama, 2021).

Selain daripada zakat, sedekah juga membantu golongan yang terjejas oleh pandemik COVID-19. Dikarenakan amalan sedekah terdapat banyak fadilat dan sekiranya melazimi amalan ini dalam kehidupan seharian, kehidupan akan jauh bertambah baik serta ekonomi umat Islam juga akan meningkat semasa pandemik COVID-19.

PELAKSANAAN BADAN AMIL ZAKAT KOTA PEKANBARU, RIAU DALAM MEMBASMI KEMISKINAN

Kedudukan zakat dalam Islam sebagai salah satu rukun Islam yang lima menjadikannya sebagai kerfardhuan bagi seluruh umat Islam untuk menunaikannya (Rahman & Sukari, 2020).

Seperti yang diketahui, zakat sebagai ibadah amaliyah yang wajib dilaksanakan oleh umat Islam yang mampu dengan langkah-langkah dan syarat-syarat tertentu yang terkandung dalam Al-Quran dan Sunnah (Leli, 2020).

Al-Quran telah menetapkan lapan kategori asnaf yang berhak menerima bahagian zakat iaitu asnaf fakir, miskin, *amil*, orang yang dijinakkan hati (*mualaf*), *al-riqab*, *algharimin*, *ibnu sabil* dan *fi sabilillah* berdasarkan dalil Al-Quran:

﴿إِنَّمَا الصَّدَقَتُ لِلْفُقَرَاءِ وَالْمَسْكِينِ وَالْعَمِلِينَ عَلَيْهَا وَالْمُؤَلَّفَةِ قُلُوبُهُمْ وَفِي الرِّقَابِ وَالْغَرَمِينَ وَفِي سَبِيلِ اللَّهِ وَأَبْنِ السَّبِيلِ فَرِيضَةً مِّنَ اللَّهِ وَاللَّهُ عَلِيمٌ حَكِيمٌ﴾

Maksudnya, "Sesungguhnya zakat-zakat itu, hanyalah untuk orang-orang fakir, orang-orang miskin, pengurus-pengurus zakat, para muallaf yang dipujuk hatinya, untuk memerdekakan dirinya, orang-orang yang berhutang, untuk jalan Allah dan orang-orang yang sedang dalam perjalanan, sebagai sesuatu ketetapan yang diwajibkan Allah; dan Allah Maha Mengetahui lagi Maha Bijaksana" (al-Quran Surah At-Tawbah: 60).

Sebelum pandemik Covid-19, asnaf yang menerima zakat hanya diagihkan kepada 8 asnaf sahaja, seperti yang ditegaskan dalam surah al-Tawbah. Walau bagaimanapun, seiring dengan perkembangan tafsiran dan perubahan mengikut masa, ulama bersetuju bahawa Islam adalah agama manusia, sesuai dengan zaman, bermakna peraturan dan undang-undang dalam Islam dicipta untuk kemaslahatan umat. Dalam keadaan pandemik COVID-19, zakat digunakan sebagai instrumen sumber pembiayaan dalam menangani

COVID-19. Walau bagaimanapun, dalam mengagihkan zakat, mesti ada syarat dan kriteria tertentu untuk diagihkan kepada asnaf, bukan secara bebas supaya tidak meninggalkan fungsi zakat itu sendiri (Saputra, 2020).

Pada masa pandemik COVID-19, zakat diagihkan kepada mereka yang memerlukan atau terjejas akibat pandemik. Kesan daripada pandemik ini telah menjadikan ekonomi masyarakat menjadi kurang stabil. Golongan yang terkesan dengan pandemik boleh dikatakan asnaf atau orang yang berhak menerima zakat pada masa pandemik (Amanda et al., 2021).

Namun Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau hanya memberikan zakat dan sedekah ini hanya kepada golongan fakir miskin, ini dilihat dari sudut pandang ekonomi. Jadi semua asnaf dikategorikan sebagai asnaf fakir dan miskin karena ekonomi atau pendapatan yang menurun.

Seperti yang dikatakan oleh kakitangan dari BAZNAS (2023) "*Semasa pandemik, pergerakan dan aktiviti telah dihadkan sehingga mereka dikategorikan sebagai asnaf miskin. Maksud miskin iaitu di mana keadaan orang itu tidak mencukupi dari segi pendapatannya, dan dari segi tanggungan anak-anaknya, pada masa itu semuanya telah merosot.*"

Dalam pengagihan zakat dan sedekah pada masa pandemik COVID-19, Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau mengikut panduan pemerintah seperti agihan zakat mesti diagihkan kepada mustahik dengan memperhatikan prinsip kesaksamaan, keadilan dan kewilayahan sesuai dengan Undang-undang Nomor 23 Tahun 2011 pasal 25 dan 26 tentang pengagihan. "Zakat mesti diagihkan kepada mustahik mengikut syariat Islam. Agihan zakat, sebagaimana yang dikehendaki dalam Pasal 25, ia dijalankan berdasarkan skala keutamaan dengan mengambil kira prinsip kesaksamaan, keadilan dan kedaerahan." Selain itu, turut termaktub dalam Fatwa MUI Nombor 23 2020 tentang Penggunaan Zakat, Infaq dan Sedekah untuk bantuan wabak COVID-19 dan kesannya adalah sebahagian daripada peruntukan undang-undang, perkara pertama. "Termasuk penerima salah satu golongan (asnaf) zakat iaitu orang Islam yang fakir, fakir, amil, mualaf, yang terlibat dalam hutang, *riqab*, *ibnu sabil*, dan/atau *fi sabilillah*".

Kemudian, pengagihan zakat juga dilakukan oleh Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau secara berperingkat. Kutipan zakat semasa pandemik COVID-19 diutamakan bagi golongan fakir miskin yang terjejas oleh pandemik COVID-19, seperti terkena perintah berkurung. Agihan zakat ini berbentuk wang tunai dan keperluan asas yang akan membantu golongan miskin yang kini terjejas oleh perintah berkurung. Kemudian ia juga diagihkan kepada kumpulan miskin atau golongan yang ekonominya lemah. Dan ini dilakukan secara langsung dengan melaksanakan protokol kesihatan yang ketat (Lestari & Anwar, 2021).

Selain itu Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau juga mengagihkan zakat dan sedekah dengan cara meminta bantuan daripada pihak lain untuk mengagihkan zakat kepada golongan fakir dan miskin yang terjejas oleh perintah berkurung. BAZNAS boleh memindahkan zakat dalam pelbagai bentuk mengikut keperluan masalah yang sedia ada (Jureid, t.t).

Seperti yang dikatakan oleh kakitangan BAZNAS (2023) iaitu "*Prinsip BAZNAS adalah untuk mengatasi kemiskinan.*"

Badan Amil Zakat Nasional bekerjasama dengan Badan Amil Zakat Daerah, Institusi Amil Zakat, Unit Pungutan Zakat, Institusi Program, dan pengurus zakat lain menjalankan aktiviti agihan zakat kepada asnaf dengan tujuan utama mencegah COVID-19. Badan Amil Zakat Nasional akan berjuang untuk menegakkan syariah zakat dalam apa jua keadaan, untuk perancangan yang baik dan berlatih serta bekerja secara optimum semasa pandemik COVID-19 untuk mengekalkan perkhidmatan kepada muzakki dan mustahiq (H. Saputra 2020).

Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau juga mengagihkan zakat melalui wakil atau dengan perantara keluarga. Ini berlaku apabila asnaf tersebut terkena COVID-19 atau dikuarantin disuatu tempat.

KESIMPULAN

Badan Amil Zakat Nasional Pekanbaru, Riau merupakan salah satu institusi yang mengambil peranan dalam membasmi kemiskinan melalui zakat dan sedekah semasa pandemik COVID-19. Peranan yang diambil oleh Badan Amil Zakat Nasional Pekanbaru, Riau merupakan peranan sosio ekonomi.

Dalam bidang sosial, melalui agihan zakat dan sedekah golongan asnaf fakir dan miskin dapat meneruskan kehidupan dan melaksanakan ibadah kepada Allah SWT atas kutipan zakat dan sedekah yang diberikan kepada mereka. Dan dengan zakat dan sedekah golongan asnaf fakir dan miskin tidak merasa terbuang dan dipandang remeh oleh masyarakat lain.

Dalam bidang ekonomi, melalui zakat dan sedekah dapat mencegah pengumpulan kekayaan pada segelintir orang dan mewajibkan orang kaya untuk mengagihkan zakat kepada golongan fakir dan miskin. Dan melalui zakat dan sedekah dapat meningkatkan perekonomian golongan asnaf fakir dan miskin.

Penulis melihat bahawa perlunya peranan suatu institusi dalam menangani isu yang melibatkan kehidupan golongan yang lemah kerana ianya membantu serta meringankan beban golongan yang lemah dalam meneruskan kehidupan seperti inisiatif Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau mengagihkan zakat dan sedekah dalam membasmi kemiskinan semasa pandemik COVID-19. Selain itu, dengan adanya inisiatif dalam menangani suatu isu pada masa pandemik tersebut, diharapkan institusi lain atau Badan Amil Zakat Nasional Kota Pekanbaru, Riau dapat meningkatkan kecekapan dan penambahbaikan serta kreatif dalam pengurusan zakat dan sedekah apabila berdepan situasi ini di masa yang akan datang.

RUJUKAN

Buku

- Ali, M. D. (1998). *Sistem Ekonomi Islam Zakat Dan Wakaf*. Jakarta: UI Pers.
- Aziz, I. I. A. (660H). *Qawaid Al-Ahkam Fi Mashalih Al-Anam*. Kairo:Al-Maktabah Al-Azhariyah Lil Thurath
- Muraini, A. (2006). *Akuntansi dan Manajemen Zakat*. Jakarta: Kencana.
- Nasrun, H. (2000). *Fiqh Muamalah*. Jakarta: PT. Gaya Media Pratama.
- Qardawi, Y. (2006). *Fiqh Zakat*. Kairo: Maktabah Wahbah.
- Soemitra, A. (2009). *Bank dan Lembaga Keuangan Syariah*. Jakarta: Kencana.

Jurnal

- Amanda, G. R., Fatatun, M., Sulistiani, I., Nur, K., & Tulasmi, T. M. (2021). Pendayagunaan Zakat Pada Masa Pandemi Covid-19. *Jurnal Ilmiah Ekonomi Islam*, 7(1), 219.
- Atabik, A. 2015. Peranan Zakat Dalam Pengentasan Kemiskinan. *ZISWAF*, 2(2), 359-360.
- Busyro, W., & Dwita, R. (2020). Dampak Distribusi Zakat Dalam Mengurangi Kemiskinan Berdasarkan Model Cibest (Studi Kasus BAZNAS Kota Pekanbaru). *Jurnal Tabarruj dan Islamic Banking*, 3(2), 330.
- Danuludin, M., Ibdalsyah., & Hilman, H. (2021). Implementasi Pendistribusian Zakat Produktif Untuk Usaha Mikro Mustahik Di Era Pandemi COVID-19: Studi Kasus Program Bogor Berkah BAZNAS Kota Bogor. *Jurnal Kajian Ekonomi dan Bisnis Islam*, 4(1), 102.
- Haris, C. (2021). Zakat As A Solution For Public Economic Recovery In The Era Of COVID 19. *Tasharruf*, 6(1), 2-3.
- Harisah, H., Mufidatus, S., & Abd, J. (2021). Peran Zakat Dalam Pemulihan Ekonomi Saat Pandemi COVID-19. *Syar'ie*, 4(1), 63.
- Ibrahim, M. Y., & Rusdi, H. L. (2021). Pemanfaatan Zakat Untuk Pemulihan Ekonomi Pasca Pandemi COVID_19. *Al-Tasyree*, 1(1), 57-58.
- Iskandar, A., Bayu, T. P., & Khaerul, A. (2020). Peran Ekonomi dan Keuangan Sosial Islam Saat Pandemi COVID-19. *Salam: Jurnal Sosial dan Budaya Syar'i*, 7(7), 635-636.

- Jacob, J., Mohammad, K., Muhammad, K., Ramli, S., & Fahmi, S., (2024). Peran Zakat Dalam Pengentasan Kemiskinan Di Indonesia. *El-Mal: Jurnal Kajian Ekonomi dan Bisnis Islam*, 5(4), 2969.
- Jureid, n.d. Analisis Distribusi Zakat Pada BAZNAS Dalam Pencegahan COVID-19 Ditinjau Dari Maqashid Syariah. *At-Tijarah*, 3(1), 35.
- Leli, M. (2020). Urgensi Zakat Dalam Pemberdayaan Ekonomi Di Masa Pandemi COVID-19 Ditinjau Dari Perspektif Ekonomi Islam. *Jurnal At-Tasyri'iy*, 3(1), 2.
- Lestari, D., & Moch K. A. (2021). Optimalisasi Pendistribusian Dana Zakat, Infak, Shadaqah Pada Masa COVID-19. *EMBISS*, 2(1), 107.
- Mas 'Amah, F., & Endang K. P. (2023). Peran Zakat, Infak dan Sedekah (ZIS) Sebagai Kontributor Peningkatan Kesejahteraan Untuk Masyarakat Yang Membutuhkan. *Jurnal Riset Ilmiah*, 2(4), 932.
- Mustafid, A. F., Tomi S. A., & Abdul A. (2023). Pengaruh Zakat dan Infaq Terhadap Penanggulangan Kemiskinan Pada Zakat Center Thoriqotul Jannah Cirebon. *Jurnal Ekonomi dan Bisnis*, 5(1), 201.
- Nuzulia. (2021). Analisis Pengelolaan Zakat Di Masa Pandemi COVID-19. *Jurnal Ilmiah Ekonomi Islam*, 7(3), 1512.
- Paizin, M. N. (2014). Fadilat Mengeluarkan Zakat dan Sedekah Menurut Perspektif Al-quran dan Hadits Rasulullah SAW. *AZKA International Journal of Zakat & Social*, 8(2), 10.
- Pratama, H. (2021). Pola Pendistribusian Zakat Oleh Badan Amil Zakat Nasional Dalam Penanggulangan Pandemi COVID-19. *El-Iqtishady*, 3(2), 145.
- Putra, B. F. (2020). *Pola Pendistribusian Zakat Konsumtif Di BAZNAS Kota Pekanbaru*. Riau: Universitas Islam Negeri Sultan Syarif Kasim.
- Rahmadhani, D. (2022). Analisis Pendistribusian Dana Zakat Produktif Terhadap Pemasukan Mustahik Di BAZNAS Provinsi Sumatera Utara. *Jurnal Ilmiah Mahasiswa Pendidikan Agama Islam*, 2(2), 3.
- Rahmadita, A. (2021). Peran Zakat Dalam Mengatasi Kemiskinan: COVID-19 Di Indonesia. *JIEI: Jurnal Ilmiah Ekonomi Islam*, 9(3), 3487.
- Rahman, A. Ab., & Afaf, Sukari. (2020). Institusi Zakat Dalam Mendepani Wabak Covid-19 Di Malaysia: Isu dan Cadangan Garis Panduan. *JFatwa*, 22(2), 22.
- Rizal, F., & Haniatul M. (2021). Filantropi Islam Solusi Atas Masalah Kemiskinan Akibat Pandemi COVID-19. *Al-Manhaj: Jurnal Hukum dan Pranata Sosial Islam*, 3(1), 63.
- Saputra, H. (2020). Zakat Sebagai Sarana Bantuan Bagi Masyarakat Berdampak COVID-19. *Al-Ijtima'i: International Journal of Government and Social Science* 174, 5(2), 171-172.
- Sidiq, F. M., Siti, N. R., Meichio, L., Muhammad, S. F., & Muhammad, I, F. (2024). Analisis Strategi Pendistribusian Zakat Produktif Dalam Mensejahterakan Masyarakat Indonesia. *Jurnal Ekonomi Syariah*, 7(2), 108.
- Suryani, D., & Lailatul F. (2022). Peran Zakat Dalam Menanggulangi Kemiskinan. *Al-Iqtishod: Jurnal Pemikiran dan Penelitian Ekonomi Islam*, 10(1), 60.

Temubual

Muhammad Fauzi. Ketua Pendistribusi Zakat, BAZNAS. 13 March 2023.

Muhammad Rian Ramadan. Sekretaris Pendistribusian Zakat, BAZNAS. 13 March 2023.

Laman Sesawang

BAZNAS. n.d. Profil BAZNAS. <https://baznas.go.id/> (diakses pada 25 April 2024)

BAZNAS, HUMAS. 2020. BAZNAS Lakukan Inovasi Pengumpulan Zakat Di Masa Pandemi COVID-19.

https://baznas.go.id/Press_Release/baca/BAZNAS_Lakukan_Inovasi_Pengumpulan_Zakat_di_Masa_Pandemi_Covid-19/583 (diakses pada 28 April 2024)

Kompas. 2021. Perbedaan PPKM Level 1, 2, 3 dan 4. <https://www.kompas.com/tren/read/2021/07/31/150000165/ini-perbedaan-aturan-ppkm-level-1-2-3-dan->

